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Kommunala rådet för äldrefrågor 
 

Tid och plats  måndag 17 april 2023 kl. 13.00-14.45, Mogden, Stadshuset 

Närvarande  Kommunens representanter 
Mikael Dahl (C), ordförande, kommunalråd 
Ruza Källström (S), biträdande oppositionsråd 

  Anna-Karin Asp, verksamhetschef vård- och omsorgsboende 
  Annika Svensson, verksamhetschef hemtjänst och hemsjukvård 
  Sanna Andersson, utredare, miljö- och 

samhällsbyggnadskontoret   
  Johan Nihlén, sekreterare 
   
  Organisationernas representanter 

Anders Dahlén, SPF Seniorerna Bogesund 
  Nils Nilsson, SPF Seniorerna Norra Kind  
  Lena Svensson, SPF Seniorerna Hökerum 
  Majken Engvall, Åsundens PRO 
  Inger Persson, PRO 

 
 
 
 
Justerare   Anders Dahlén 

 
 

 

 Underskrifter  

    

  Sekreterare ……………………………………………………………… 
  Johan Nihlén 

    

  Ordförande ………………………………………………………………. 
  Mikael Dahl (C), ordförande 

    
 
 Justerare ……………………………………………………………… 
  Anders Dahlén, SPF Seniorerna Bogesund 
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1. Upprop 
Vi hälsar Lena Svensson välkommen till kommunala rådet för äldrefrågor.  

 

2. Mötets öppnande 
Ordföranden förklarar mötet öppnat.  

 

3. Val av justerare 
Anders Dahlén utses till justerare tillsammans med ordföranden. 

 
4. Godkännande av dagordningen 
Dagordningen godkänns. 

 

5. Tema 
Anna-Karin Asp, verksamhetschef vård- och omsorgsboende, föredrar dagens tema om 
Leva-konceptet. Satsningens fokus ligger på målet att skapa en meningsfull vardag för 
dem som bor på våra vård- och omsorgsboenden. Ett utbildningsmaterial har tagits fram 
och inspirationsdagar med personal och inbjudna gäster, har hållits på Folkets hus. Till 
hösten genomförs även en satsning på kompetensutveckling inom ramen för Leva-
konceptet och ett arbete med att förändra hur vi använder genomförandeplaner 
påbörjas. Anna-Karin berättar också om planerna på att bygga upp en struktur med 
mentorskap för nyanställda samt rekrytering av metodstödjare. Deltagarna i kommunala 
rådet för äldrefrågor, bjuds in att delta i inspirationsdagen på Folkets hus den 7 juni. 
Anmälan görs till Anna-Karin. Johan skickar ut en påminnelse om anmälan i god tid.  

 

6. Information från kommunalråden 
Inget att lyfta. 

  

7. Information från förvaltningen 
Information lämnas om att förvaltningen fått i uppdrag att utreda möjligheten till 
Trygghetsboende samt att se över placeringen av ett sådant boende. Ett trygghetsboende 
är en boendeform som är tänkt att överbrygga glappet mellan vanligt boende och vård- 
och omsorgsboende och ska erbjuda en gemensamhetslokal samt viss bemanning. I 
gemensamhetslokalen kan de boende träffas och äta måltider tillsammans. Ligger 
trygghetsboendet i närheten av ett vård- och omsorgsboende, går det dock att dra fördel 
av de insatser som vård- och omsorgsboendet erbjuder, som exempelvis matsal. 
Deltagarna i det kommunala rådet lyfter att det är viktigt att ett eventuellt 
trygghetsboende inte har för höga hyror och att man inte bara tittar på placering i 
centralorten. Rådet konstaterar också att mötesplatsen Oasen fyller en stor del av 
behovet av gemensamma aktiviteter för seniorer. Önskemål som lyfts gällande vad ett 
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kommande Trygghetsboende ska erbjuda är gym, bingokvällar, trädgård, växthus 
etcetera.  Fler förslag kan lämnas vid nästa möte.  

 

8. Frågor från organisationerna 
a) Varför finns det inget reservsystem för Trygghetslarmet? 
Annika säger att ett annat system skulle vara lika sårbart och att man helt enkelt får 
återgå till att använda ”papper och penna” om systemet för trygghetslarm inte fungerar. 
Ett antal förbättringsområden har dock uppmärksammats om vi hamnar i liknande 
situationer. En reservlösning kan inte vara avhängigt enskild personal, då liknande 
situationer ofta inträffar nätter och kvällar. När trygghetslarmet slutade att fungera, fick 
kommunen ett meddelande från Larmföretaget om det inträffade. Informationen 
uppdaterades löpande. Personal fick ringa upp alla brukare med trygghetslarm (650 st) 
och samtliga fick ett telefonnummer som de kunde ringa vid behov. Brukare som inte 
svarade, fick besök av personal. Varje vecka skriver personal ut uppdaterade listor på 
personer som har trygghetslarm.  
 
b) Har kommunen en policy för Trygghetslarmet?? 

1. Vem för trygghetslarm (kriterier)? 
Den som har behov av trygghetslarm, blir i regel beviljad insatsen. Det är 
dock viktigt att poängtera att trygghetslarmet inte är ett akutlarm. 
 

2. Rutiner för eftervård av patienter som vårdats på sjukhus, efter 
tex hjärnblödning, då det finns ett tillsynsbehov? 
Inför utskrivning från sjukhus har kommunen 48 timmar på sig att sätta in 
insatser som den enskilde har behov av. Detta får kommunen information om 
i samband med vårdplanering innan hemgång. Kommunen behöver viss 
framförhållning, men i de allra flesta fall ska det finnas ett trygghetslarm 
installerat i hemmet tills den enskilde blir utskriven. Om det inte är möjligt, 
sätter vi in täta besök istället.  
 

3. Är det tillräckligt att informera vårdtagare telefonledes, om att de 
kan ringa hemtjänst när trygghetslarmet inte fungerar? 
Liknande händelser påvisar sårbarheten i samhället i stort. Det går inte att 
lösa tekniskt att ha en backup för trygghetslarmet, men kommunen ställer 
krav på att leverantören ska ta fram ett åtgärdsprogram och att man hittar en 
lösning. 
 

4. Klarar en äldre person som har ramlat och blir liggande, att ringa 
efter hjälp?  
Om personen inte svarar vid påringning, får den besök av personal istället. 

 
 
c) Tycker kommunen att trygghetslarmet fungerar bra? 
Även om trygghetslarmet fungerar bra, finns det vissa förbättringsområden. Det har inte 
uppstått liknande problem tidigare och det inträffade berodde på yttre omständigheter.  
 
d) Hur används ”äldremiljarden”? 
Kommunen håller på att arbeta med att upprätta en vikariepool. Vikariepoolen kommer 
att bestå av tio årsarbetare, varav samtliga är fastanställda i kommunen. Medel används 
också till kompetensförsörjning samt kunskapstid (tid för arbete med kompetenshöjande 
insatser). Kommunen kan även använda en del av pengarna till investeringsmedel.  
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e) Jobbar man utifrån minutschema i Ulricehamns kommun? 
Lyfts vid mötet den 12 juni. 

 
f) Kritiken från Inspektionen för vård och omsorg gällande medicin? 
Lyfts vid mötet den 12 juni. 
 
g) Tillgänglighet vid privatisering av simhallen? 
Mikael Dahl svarar att dagens tillgänglighetsnivå kommer att vara ett minimum, oavsett 
om simhallen drivs i kommunal eller privat regi.  
 
h) Kommunens skyldighet att svara på frågor? 
Mikael återkommer till frågan vid nästa möte Annars gäller att personal tittar på 
klagomålet och skicka ett skriftligt svar. Personalen som har lämnat in klagomålet, ska 
även få en muntlig bekräftelse om att klagomålet har inkommit och behandlas. För att ett 
Ulricehamns förslag ska tas upp politiskt, krävs att 50 kommuninvånare skriver på 
förslaget.  

 

i) Finns Ung omsorg i Ulricehamn? 
”Ung omsorg” innebär att en kommun anställer yngre personer som kan ”sätta guldkant” 
på tillvaron för äldre. Även om det har funnits tankar om att lägga in det i budget, 
förekommer inte ”Ung omsorg” i Ulricehamns kommun i dagsläget. Istället har man valt 
att satsa på att få in fler feriearbetare.  

j) Händer det något kring busskort för 65-åringar? 
Sanna berättar att Västtrafik har ett förslag ute på remiss. Förslaget innebär att varje 
enskild kommun ska få bestämma om gränsen för busskort ska ligga på 65, 70 eller 75 år. 
Busskortet ska bara gälla inom en zon och kommunen ska ges valmöjligheten kortet ska 
gälla i lågtrafik eller dygnet runt. Kommunen ska yttra sig i frågan senast 30 juni. Enligt 
det nya förslaget kommer kommunen bara att få betala när kortet används. Beslut i 
frågan kommer att tas under hösten 2023. 

k) Har hemtjänstindex som presenterades i SPFs undersökning, lett till 
några åtgärder? 

Lyfts vid mötet den 12 juni. 
 

l) Finns det möjlighet att KRÄF kan få göra studiebesök på ett 
serviceboende? 

Förslaget är att förlägga ett av våra kommande möten på ett vård- och omsorgsboende. 
Anna-Karin och Mikael tittar på detta.  

m) Hur går det med Gällstadgården? 
Sanna berättar att detaljplanen har vunnit laga kraft och överklagan kommer inte tas 
upp för prövning. Kommunen går vidare med bygglovsansökan. Så länge bygglovet håller 
sig inom detaljplanen går det inte att överklaga till Länsrätten. 
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9. Övriga frågor 
a) Uppdatering av kontaktlista 
Mejla uppgifter om ersättarens namn, personnummer och e-postadress till Johan 
(johan.nihlen@ulricehamn.se) 
 
b) Fika 

Önskemålet är fika och en kort paus vid nästa möte.  
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Kommunala rådet för äldrefrågor 
 


Tid och plats  måndag 17 april 2023 kl. 13.00-14.45, Mogden, Stadshuset 


Närvarande  Kommunens representanter 
Mikael Dahl (C), ordförande, kommunalråd 
Ruza Källström (S), biträdande oppositionsråd 


  Anna-Karin Asp, verksamhetschef vård- och omsorgsboende 
  Annika Svensson, verksamhetschef hemtjänst och hemsjukvård 
  Sanna Andersson, utredare, miljö- och 


samhällsbyggnadskontoret   
  Johan Nihlén, sekreterare 
   
  Organisationernas representanter 


Anders Dahlén, SPF Seniorerna Bogesund 
  Nils Nilsson, SPF Seniorerna Norra Kind  
  Lena Svensson, SPF Seniorerna Hökerum 
  Majken Engvall, Åsundens PRO 
  Inger Persson, PRO 


 
 
 
 
Justerare   Anders Dahlén 


 
 


 


 Underskrifter  


    


  Sekreterare ……………………………………………………………… 
  Johan Nihlén 


    


  Ordförande ………………………………………………………………. 
  Mikael Dahl (C), ordförande 


    
 
 Justerare ……………………………………………………………… 
  Anders Dahlén, SPF Seniorerna Bogesund 
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1. Upprop 
Vi hälsar Lena Svensson välkommen till kommunala rådet för äldrefrågor.  


 


2. Mötets öppnande 
Ordföranden förklarar mötet öppnat.  


 


3. Val av justerare 
Anders Dahlén utses till justerare tillsammans med ordföranden. 


 
4. Godkännande av dagordningen 
Dagordningen godkänns. 


 


5. Tema 
Anna-Karin Asp, verksamhetschef vård- och omsorgsboende, föredrar dagens tema om 
Leva-konceptet. Satsningens fokus ligger på målet att skapa en meningsfull vardag för 
dem som bor på våra vård- och omsorgsboenden. Ett utbildningsmaterial har tagits fram 
och inspirationsdagar med personal och inbjudna gäster, har hållits på Folkets hus. Till 
hösten genomförs även en satsning på kompetensutveckling inom ramen för Leva-
konceptet och ett arbete med att förändra hur vi använder genomförandeplaner 
påbörjas. Anna-Karin berättar också om planerna på att bygga upp en struktur med 
mentorskap för nyanställda samt rekrytering av metodstödjare. Deltagarna i kommunala 
rådet för äldrefrågor, bjuds in att delta i inspirationsdagen på Folkets hus den 7 juni. 
Anmälan görs till Anna-Karin. Johan skickar ut en påminnelse om anmälan i god tid.  


 


6. Information från kommunalråden 
Inget att lyfta. 


  


7. Information från förvaltningen 
Information lämnas om att förvaltningen fått i uppdrag att utreda möjligheten till 
Trygghetsboende samt att se över placeringen av ett sådant boende. Ett trygghetsboende 
är en boendeform som är tänkt att överbrygga glappet mellan vanligt boende och vård- 
och omsorgsboende och ska erbjuda en gemensamhetslokal samt viss bemanning. I 
gemensamhetslokalen kan de boende träffas och äta måltider tillsammans. Ligger 
trygghetsboendet i närheten av ett vård- och omsorgsboende, går det dock att dra fördel 
av de insatser som vård- och omsorgsboendet erbjuder, som exempelvis matsal. 
Deltagarna i det kommunala rådet lyfter att det är viktigt att ett eventuellt 
trygghetsboende inte har för höga hyror och att man inte bara tittar på placering i 
centralorten. Rådet konstaterar också att mötesplatsen Oasen fyller en stor del av 
behovet av gemensamma aktiviteter för seniorer. Önskemål som lyfts gällande vad ett 
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kommande Trygghetsboende ska erbjuda är gym, bingokvällar, trädgård, växthus 
etcetera.  Fler förslag kan lämnas vid nästa möte.  


 


8. Frågor från organisationerna 
a) Varför finns det inget reservsystem för Trygghetslarmet? 
Annika säger att ett annat system skulle vara lika sårbart och att man helt enkelt får 
återgå till att använda ”papper och penna” om systemet för trygghetslarm inte fungerar. 
Ett antal förbättringsområden har dock uppmärksammats om vi hamnar i liknande 
situationer. En reservlösning kan inte vara avhängigt enskild personal, då liknande 
situationer ofta inträffar nätter och kvällar. När trygghetslarmet slutade att fungera, fick 
kommunen ett meddelande från Larmföretaget om det inträffade. Informationen 
uppdaterades löpande. Personal fick ringa upp alla brukare med trygghetslarm (650 st) 
och samtliga fick ett telefonnummer som de kunde ringa vid behov. Brukare som inte 
svarade, fick besök av personal. Varje vecka skriver personal ut uppdaterade listor på 
personer som har trygghetslarm.  
 
b) Har kommunen en policy för Trygghetslarmet?? 


1. Vem för trygghetslarm (kriterier)? 
Den som har behov av trygghetslarm, blir i regel beviljad insatsen. Det är 
dock viktigt att poängtera att trygghetslarmet inte är ett akutlarm. 
 


2. Rutiner för eftervård av patienter som vårdats på sjukhus, efter 
tex hjärnblödning, då det finns ett tillsynsbehov? 
Inför utskrivning från sjukhus har kommunen 48 timmar på sig att sätta in 
insatser som den enskilde har behov av. Detta får kommunen information om 
i samband med vårdplanering innan hemgång. Kommunen behöver viss 
framförhållning, men i de allra flesta fall ska det finnas ett trygghetslarm 
installerat i hemmet tills den enskilde blir utskriven. Om det inte är möjligt, 
sätter vi in täta besök istället.  
 


3. Är det tillräckligt att informera vårdtagare telefonledes, om att de 
kan ringa hemtjänst när trygghetslarmet inte fungerar? 
Liknande händelser påvisar sårbarheten i samhället i stort. Det går inte att 
lösa tekniskt att ha en backup för trygghetslarmet, men kommunen ställer 
krav på att leverantören ska ta fram ett åtgärdsprogram och att man hittar en 
lösning. 
 


4. Klarar en äldre person som har ramlat och blir liggande, att ringa 
efter hjälp?  
Om personen inte svarar vid påringning, får den besök av personal istället. 


 
 
c) Tycker kommunen att trygghetslarmet fungerar bra? 
Även om trygghetslarmet fungerar bra, finns det vissa förbättringsområden. Det har inte 
uppstått liknande problem tidigare och det inträffade berodde på yttre omständigheter.  
 
d) Hur används ”äldremiljarden”? 
Kommunen håller på att arbeta med att upprätta en vikariepool. Vikariepoolen kommer 
att bestå av tio årsarbetare, varav samtliga är fastanställda i kommunen. Medel används 
också till kompetensförsörjning samt kunskapstid (tid för arbete med kompetenshöjande 
insatser). Kommunen kan även använda en del av pengarna till investeringsmedel.  
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e) Jobbar man utifrån minutschema i Ulricehamns kommun? 
Lyfts vid mötet den 12 juni. 


 
f) Kritiken från Inspektionen för vård och omsorg gällande medicin? 
Lyfts vid mötet den 12 juni. 
 
g) Tillgänglighet vid privatisering av simhallen? 
Mikael Dahl svarar att dagens tillgänglighetsnivå kommer att vara ett minimum, oavsett 
om simhallen drivs i kommunal eller privat regi.  
 
h) Kommunens skyldighet att svara på frågor? 
Mikael återkommer till frågan vid nästa möte Annars gäller att personal tittar på 
klagomålet och skicka ett skriftligt svar. Personalen som har lämnat in klagomålet, ska 
även få en muntlig bekräftelse om att klagomålet har inkommit och behandlas. För att ett 
Ulricehamns förslag ska tas upp politiskt, krävs att 50 kommuninvånare skriver på 
förslaget.  


 


i) Finns Ung omsorg i Ulricehamn? 
”Ung omsorg” innebär att en kommun anställer yngre personer som kan ”sätta guldkant” 
på tillvaron för äldre. Även om det har funnits tankar om att lägga in det i budget, 
förekommer inte ”Ung omsorg” i Ulricehamns kommun i dagsläget. Istället har man valt 
att satsa på att få in fler feriearbetare.  


j) Händer det något kring busskort för 65-åringar? 
Sanna berättar att Västtrafik har ett förslag ute på remiss. Förslaget innebär att varje 
enskild kommun ska få bestämma om gränsen för busskort ska ligga på 65, 70 eller 75 år. 
Busskortet ska bara gälla inom en zon och kommunen ska ges valmöjligheten kortet ska 
gälla i lågtrafik eller dygnet runt. Kommunen ska yttra sig i frågan senast 30 juni. Enligt 
det nya förslaget kommer kommunen bara att få betala när kortet används. Beslut i 
frågan kommer att tas under hösten 2023. 


k) Har hemtjänstindex som presenterades i SPFs undersökning, lett till 
några åtgärder? 


Lyfts vid mötet den 12 juni. 
 


l) Finns det möjlighet att KRÄF kan få göra studiebesök på ett 
serviceboende? 


Förslaget är att förlägga ett av våra kommande möten på ett vård- och omsorgsboende. 
Anna-Karin och Mikael tittar på detta.  


m) Hur går det med Gällstadgården? 
Sanna berättar att detaljplanen har vunnit laga kraft och överklagan kommer inte tas 
upp för prövning. Kommunen går vidare med bygglovsansökan. Så länge bygglovet håller 
sig inom detaljplanen går det inte att överklaga till Länsrätten. 
 


 


 


 







  


Protokoll för kommunala rådet för äldrefrågor 2023-04-17 


5 
 


9. Övriga frågor 
a) Uppdatering av kontaktlista 
Mejla uppgifter om ersättarens namn, personnummer och e-postadress till Johan 
(johan.nihlen@ulricehamn.se) 
 
b) Fika 


Önskemålet är fika och en kort paus vid nästa möte.  
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